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 zسرمقاله

یکــی از مربیــان پیشــین فاینــورد بــه تازگــی صحبت هــای عجیبــی علیــه 
علیرضــا جهانبخــش مطــرح کــرده بــود و او را عضــو اضافــی در ترکیــب ایــن 
تیــم هلنــدی خوانــد امــا کاپیتــان تیــم ملــی فوتبــال کشــورمان در پاســخ بــه 
آن انتقــادات، عصــر دیــروز و در دیــدار تدارکاتــی تیمــش مقابــل ناک بــردا 
موفــق شــد ســومین گل فاینــورد را بــه ثمــر برســاند. او بــا ایــن گل از زیــر فشــار 

انتقــادات هــم خــاص شــد.

یکی از نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال که رد صاحیت شده است علیرضا 
اسـدی اسـت کـه پیش تـر دبیـر کل فدراسـیون فوتبـال بـوده اسـت. او می گویـد 
بعـد از حضـور در برنامـه فوتبـال برتـر و صحبت  هایـی کـه در ایـن برنامـه داشـت 
می دانسـت کـه رد صاحیـت می شـود! اسـدی در توضیـح بیشـتر در خصـوص 
رد صاحیـت خـود می  گویـد: »بـا مـن تمـاس گرفته انـد امـا هنـوز نامـه را دریافـت 

نکـرده ام و نمی دانـم دقیقـاً چـه جزئیاتـی در آن وجـود دارد.«

ســید احمــد موســوی کــه پیش از این با درخشــش )در طول نیــم فصل ( در 
گل گهــر عملکــرد قابــل قبول و درخشــانی از خود در این تیم به جا گذاشــته 
بــود، بــا فســخ قــرارداد بــا ســیرجانی ها لیگ بیســت و دوم را در تیــم دیگری 
دنبال خواهد کرد. موسوی فصل گذشته با حضور در لیست مازاد استقال 
از این تیم جدا شد و سپس در چند مصاحبه علیه فرهاد مجیدی، دلخوری 

خود را از تصمیم ســرمربی ســابق آبی ها نشــان داد.

علیرضا جهانبخش علیرضا اسدی سید احمد موسوی

گلزنی بعد از انتقاد رد صلاحیت به خاطر شرکت در برنامه فوتبال برتر جدایی دشمن فرهاد مجیدی از تیم قلعه نویی

سوای 
آموزش هایی که 
تمام داوران لیگ 
برتر باید ببینند و 

در دوره  آموزشی 
VAR با کارکرد این 

سیستم آشنا 
شوند، کمک داور 

ویدیویی تا چه 
میزان مشکلات و 

جنجال های داوری 
در ایران را کاهش 

می دهد؟

پنالتــی گرفتــن مهــدی طارمــی مقابــل 
ی  نه ها رســا در  ن  ، همچنــا کــو نا مو
پرتغــال مــورد بحــث اســت و رســانه ها، 
ل  تبــا ن فو را دا ا و هــو ن  ســا رشنا کا
ران اســپورتینگ  -بخصــوص هــوادا
و بنفیــکا- مهاجــم ایرانــی پورتــو را بــه 
دایــو کــردن و شــیرجه زدن بــرای گرفتن 
پنالتــی متهــم می کننــد و معتقدنــد کــه 
قهرمانــی فصــل گذشــته پورتــو به لطف 
پنالتی هایــی کســب شــد کــه طارمــی بــا 
فریــب و دغــل کاری از داوران گرفــت؛ 
همــه ایــن اظهــارات در فوتبال کشــوری 
 VAR انجــام می شــود کــه تکنولــوژی
ناظــر بــر عملکــرد داوران اســت و فریب 
یــک داور بــه ســادگی قبــل نیســت. امــا 
ایــن همــه انتقــاد از طارمــی طــی یــک 
ســال گذشــته یــک دلیل بیشــتر نــدارد: 

»فرهنــگ هــواداری!«
فرهنــگ هــواداری برگرفتــه از فرهنــگ 
کلــی آن جامعــه اســت کــه انعــکاس آن 
را در ورزشــگاه ها، رســانه ها و حتــی نــزد 
کارشناسان صاحبنام فوتبال یک کشور 

می بینیــم.
بــه بهانــه پنالتی هــای طارمــی و بحــث  و 
جنجالــی کــه پیرامــون او در توئیتــر بــه 
راه افتــاده، نگاهــی بــه فوتبــال ایــران 
و فرهنــگ هــواداری خودمــان داشــته 
لیــگ،  ز قرعه کشــی  ا بعــد  شــیم؛  با
اغلــب مســئولان حاضــر در مراســم کــه 
نمایندگان باشگاه های لیگ  برتر بودند، 
بــا اشــاره به ضــرر و زیان هایــی که فصل 
قبــل با ســوت داوران متوجه آنها شــده، 
خواستار ورود هرچه سریع تر تکنولوژی 
کمک داور ویدیویی شــدند در حالی که 
همــه ما می دانیــم در این زمان اندک، با 
فدراســیونی که صاحب و متولی روشنی 
ندارد، در اندک زمان باقیمانده تا شروع 
لیــگ عمــاً ورود VAR بــه فوتبــال ایران 

ممکــن نیســت و درخواســت آنهــا بــرای 
اســتفاده از این سیســتم ســوای بودجه 
و هزینــه ســنگینی کــه بــه فدراســیون و 
ســازمان لیــگ تحمیل می کنــد، نیازمند 
زیرســاخت و امکانــات ســخت افزاری 
مناسب است؛ دم دستی ترین موضوع، 
غیــر اســتاندارد بــودن ورزشــگاه ها برای 
نصــب و راه انــدازی سیســتم مــورد نظــر 

اهالــی فوتبال اســت.
امــا فــارغ از تمــام مشــکات پیــش رو، 
ســوای آموزش هایــی کــه تمــام داوران 
لیگ برتر باید ببینند و در دوره  آموزشی 
VAR با کارکرد این سیستم آشنا شوند، 
کمــک داور ویدیویــی تــا چــه میــزان 
مشکات و جنجال های داوری در ایران 

را کاهــش می دهــد؟
فرهنــگ هــواداری فوتبــال در ایــران کــه 
برگرفتــه از فرهنــگ جامعــه ما اســت، تا 
چــه میــزان رأی و نظر قاضی را می پذیرد 
و در مقابــل رأیــی که داور یا حتی قضات 
دادگاه هــا صــادر می کننــد، ســر تســلیم 

فــرود می آورند؟
ســال ها قبــل رئیس کمیســیون قضایی 
مجلــس بــه صراحــت اعــام کــرد کــه 
بیشــتر مراجعــات و درخواســت های 
مــردم در خصوص آرای صادره از ســوی 
قضــات قــوه قضائیــه اســت و تقریبــاً 
اکثــر پرونده هــا بــه دادگاه تجدیدنظــر 
مــی رود و درخواســت فرجام خواهــی 
مجــدد هــم بــرای افــرادی کــه بازنــده 
 پرونــده ای هســتند، قابــل پذیــرش و 

هضم نیست.
فــرض محــال کــه محــال نیســت؛ بــا 
راه انــدازی VAR کــه بــه داوران در اتخاذ 
نی  یا تصمیمــات کلیــدی کمــک شــا
می کنــد، مشــکات داوری فوتبــال 
ایــران حــل خواهد شــد یا باز هم شــاهد 
اعتراض به تصمیم داورانی  خواهیم بود 
کــه از تکنولــوژی هم اســتفاده می کنند؛ 
درســت مثــل لیــگ پرتغــال، انگلیــس، 
اســپانیا و لیگ هــای درجــه یــک کــه بــا 
اســتفاده از ایــن تکنولــوژی، همچنــان 

تصمیمــات داوران مــورد نقــد و بحــث 
اســت و گاهــی در صحنه هــای ســخت، 

جنجــال هــواداری بــه راه می افتــد؟
وقتــی هــر ۱۶ تیم  لیگ  برتــری از تضییع 
حقــوق خــود می نالنــد، پــس چــه کســی 
ســت؟  وری بهره منــد شــده ا ز دا ا
شــکی نیســت کــه در ســال های اخیــر و 
بازنشســته شــدن داوران بزرگــی مثــل 
ترکــی، مظفری زاده، جهانبازی، مســعود 
مــرادی و خیلی هــای دیگر، فوتبال ایران 
با خلأ داوران درجه یک مواجه شــده اما 
اگــر هــر هفتــه ۸ داور در کاس علیرضا 
فغانــی هــم بازی ها را قضــاوت کنند، باز 
هــم ایرادهــا و بهانه هــای بنی اســرائیلی 
بخشــی جــدا نشــدنی از فوتبــال ایــران 
اســت. وقتی اعتــراض باشــگاه ها پیش 
از آغــاز لیــگ تنهــا بــه یک موضــوع ختم 
می شــود، از حــالا می توانیــم پیش بینــی 
کنیــم کــه فصلــی جنجالــی، سرشــار از 
اعتــراض و حکم هــای انضباطی در لیگ 

بیســت  و  دوم پیــش روی مــا اســت.

لابی سه نفره
اول: شــرایط بــه شــکلی پیــش 
مــی رود کــه شــایعه برکنــاری 
یــا اســتعفای رضــا درویــش از 
مدیرعاملی باشــگاه پرســپولیس 
هــر روز پررنگ تــر می شــود. کار 
در باشــگاهی مثــل پرســپولیس 
بــه قــدری ســخت، حســاس و 
در عیــن حــال ســنگین اســت 
ــد و  ــر می کن ــری را پی کــه هــر مدی
انگیــزه و تــوان فکری اش را تحت 
تأثیــر قــرار می دهــد. درویــش در 
شــرایطی قــرار گرفتــه کــه پیــش از 
او، صــدری، ســمیعی، رســول پناه 
و دیگــران قــرار داشــتند. نــه پولــی 
در میــان اســت، نــه بودجــه ای، 
نــه احترامــی و نــه شــرایط عــادی 
کار کــردن! او بــرای عبــور از ایــن 
وضعیــت نیــاز بــه مجــوز اســتفاده 
از پــول ســهام دارد تــا شــاید بــا 
جــذب دو مهاجــم خارجــی، ســر 
و صــدای اعتراضــات را خامــوش 
کنــد. انصافــاً عملکــرد درویــش 
در جــذب بازیکنــان موردنظــر 
یحیــی گل محمــدی خــوب بــود 
امــا حــالا همــه چیــز بــا گذشــته 
متفــاوت اســت. از او انتظــار 
جــذب مهاجــم خــوب خارجــی 
مــی رود و همیــن امــر، پایه هــای 
میــز مدیریتــش را لــرزان کــرده 
اســت. آیــا او می توانــد لیــگ را 
بــا پرســپولیس شــروع کــرده و بــه 

پایــان برســاند؟
دوم: اخبــار اردوی اســتقال پــر از 
امیــدواری اســت امــا اینطــور هــم 
نیســت کــه همه چیــز آنجا به دور 
از حاشیه و داستان باشد. تیمی 
کــه بــرای تکــرار قهرمانــی، یــک 
مربی پرتغالی را با قرارداد دلاری 
روی نیمکــت و بــه جــای فرهــاد 
مجیدی نشــانده، قطعاً برای این 
فصــل برنامــه دارد. آنهــا جلــوی 
خــروج بازیکنــان مؤثــر را گرفتنــد 
اما محمد دانشگر و امیرحسین 
حســین زاده توانســتند خودشان 
را بــه تیم هــای دیگــری برســانند. 
باشــگاه هنــوز نتوانســته وینگــر 
دیگــری جــذب کنــد و جــای خالــی 
حســین زاده پــر نشــده. از طرفــی، 
فبــک  یــک ها پــروژه جــذب 
ز و همچنیــن محمــد  زیســا با
محبــی همچنــان بــا شکســت 
پیشــرفتی  و  ســت  ا جــه  ا مو
حاصــل نشــده. ایــن مســائل، 
اعتــراض هــواداران اســتقال در 
فضــای مجــازی را در پــی داشــته؛ 
اعتراضــی کــه بــه ایــن زودی بــه 
اتمــام نمی رســد. ســاپینتو هــم 
در هــر مصاحبــه یــا واکنــش خود، 
بــه ایــن موضــوع اشــاره مســتقیم 
دارد کــه نیازمنــد جذب بازیکنان 
جدیــدی اســت. حــالا مدیریــت 
مصطفــی آجورلــو هــم بــه چالــش 
کشــیده شــده و او بــرای عبــور 
از دردســرهای آینــده از جملــه 
»بهانــه دادن« بــه مربــی خارجــی، 
بایــد نیازهــای تیــم را مرتفــع کنــد. 

آیــا می توانــد؟
ســوم: وقتــی نامــه کمیتــه بــدوی 
انتخابــات بــه کاندیداهــا علنــی 
شــد، همــه فهمیدنــد کــه تنهــا 
ســه چهــره بــرای حضــور در 
کارزار انتخــاب رئیــس بعــدی 
نــد؛  فدراســیون باقــی مانده ا
مهــدی تــاج، عزیــز محمــدی و 
میرشــاد ماجــدی. ســه چهــره 
بــا ســه رویکــرد کامــاً متفــاوت؛ 
هــر ســه نفــر صاحــب کارنامــه 
)شــاید مــردودی( هســتند امــا 
مــدل کارشــان بــا نفــر دیگــر زمین 
تــا آســمان متفــاوت اســت. در 
نظرســنجی های فضــای مجــازی 
شــاهد کمتریــن میــزان اقبــال 
عمومــی نســبت بــه ایــن ســه نفــر 
هســتیم امــا عصــر روز ۸ شــهریور 
نــام یکــی از اینهــا بــه عنــوان 
رئیــس بعــدی فدراســیون اعــام 
رســمی می شــود. هنــوز صحبــت 
از آن اســت کــه مهــدی تــاج بــه 
ریاســت بازگــردد چــون لابی هــای 
قدرتمنــدی دارد امــا شــانس 
میرشــاد هــم جــدی اســت. شــاید 
نســت  هــم عزیزمحمــدی توا
گــوی رقابــت را بربایــد و اتفــاق 
ویــژه ای را رقــم بزنــد. بنشــینیم و 
ــر  ــی کــدام یــک قوی ت ــم لاب  ببینی

است.

سعید زاهدیان
خبرنگار

گلاره ناظمی مسئول کمیته مسابقات 
لیــگ برتــر فوتبــال زنــان جــام کوثــر از 
احتمال اضافه شــدن بازیکنان خارجی 
بــه ایــن لیگ بــا تصویب هیأت رئیســه 
فدراســیون خبــر داد. به همین بهانه با 

او بــه صحبــت پرداختیم:
ماجرای ورود بازیکن خارجی به 

لیگ برتر به کجا رسید؟
ورود بازیکــن خارجــی منــوط بــه تصویــب 
هیأت رئیســه اســت و ما منتظــر برگزاری 

مجمع و جلســه هیأت رئیســه هســتیم. 
بــا توجــه بــه اینکــه لیــگ برتر هفته ســوم 
یــا چهــارم مهرمــاه آغازمی شــود، احتمــال 
حضــور بازیکــن خارجــی در فصــل جدیــد 

وجــود دارد.
شرایط خاتون بم در لیگ 

قهرمانان 2022 را چطور ارزیابی 
می کنید؟

شــهرداری سیرجان سال گذشته نماینده 
فوتبــال زنــان بــود کــه نتیجــه خوبــی هــم 
کســب کــرد اما بــا توجه به شــرایط خاتون 
بــم بــرای موفقیــت کار ســختی دارد. 
هدف گــذاری مــا ایــن اســت کــه تاچنــد 
ســال آینــده به لیگ نیمه حرفه ای برســیم 

و از ســوی دیگــر تیــم ملــی در مســابقات 
کافــا حضور قدرتمندانه ای داشــته باشــد. 
همچنیــن نمایندگان ما در لیگ قهرمانان 
آسیا حضور دارند. یعنی سطح فوتبال زنان 
ایــران از ســطح آماتــور بالاتــر رفتــه اســت.

فصل جدید لیگ برتر با حضور 
چند تیم برگزار خواهد شد؟

لیــگ برتــر زنــان همیشــه بــا ۱2 تیــم آغــاز 
می شــود. امســال هــم بــه همیــن ترتیب 
خواهــد بــود. البتــه دو تیم بــا درود تهران و 
فــرا ایســتایس کران فارس از لیگ دســته 
اول صعــود کردنــد و تیم های ملی پوشــان 
شــهرکرد و ســارگل بوشــهر به لیگ دسته 

یک رســیدند.

آیا رقابت های لیگ برتر پخش 
زنده می شود؟

تمــام تاش مــان را می کنیــم تا بــا توجه به 
قوانین جاری، مسابقات فصل جدید را در 

بســتر اینترنت پخش زنده کنیم.

رقابت هــای جــام جهانــی قطــر کمتــر از ۵ مــاه دیگــر آغــاز می شــود و تیــم ملی 
فوتبــال کشــورمان هــم یکــی از حاضران در این مســابقات تلقی می شــود، به 
همین خاطر حتماً هواداران زیادی در سراســر ایران دل شــان می خواهد برای 
تماشــای بازی هــا راهــی دوحــه شــوند و بعضــی از آنهــا کارهــای ابتدایی جهت 
خریــد بلیــت را هــم انجــام داده انــد. در ایــن میــان نکتــه بســیار مهــم تأکیدی 
اســت کــه اداره بهداشــت قطــر دارد و ایــن مســأله بــزودی تحــت عنــوان یک 
مســأله قانونــی بــه تمــام تماشــاگرانی کــه می خواهنــد راهی آن کشــور شــوند 
ابــاغ خواهــد شــد. قطری ها برای جلوگیری از بروز اپیدمــی کرونا تأکید دارند 
هیچ کس نباید بدون واکسیناســیون وارد کشورشــان شــود و تماشــاگرانی که 
می خواهنــد جــام جهانــی را از نزدیــک ببیننــد حتمــاً بایــد علیــه ویــروس کرونا 
واکســینه شــده باشــند. البته هنوز مشخص نشــده که تزریق دو دوز واکسن 
بــرای ورود بــه قطــر کفایــت می کنــد یا اینکــه حتمــاً دوز یادآوری هــم باید زده 

شــده باشــد ولــی این مســأله نیز بــزودی اعام خواهد شــد.

گلاره ناظمی: 

احتمال حضور بازیکن خارجی در فصل جدید وجود دارد
حواس تماشاگران ایرانی جمع باشد

 قطر واکسن نزده ها را 
راه نمی دهد

 zخبر و مصاحبه

امیررضا همایون
خبرنگار

فرهنگی که سال هاست رأی قضات را نمی پذیرد

VAR یا بدون VAR با 
بحران فوتبال ایران فقط این نیست!


